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ÚJSZÁSZI ILONA 
Ösztöl nem vezetik be a felsőoktatási 
intézményekben a tandíjnak is neve-
zett fejlesztési részhozzájárulást (fer). 
A vasárnap rendezett ügydöntő nép-
szavazáson ugyanis a voksolók 82,22 
százaléka mondott igent a tandíj eltör-
lésére. 

- A kis szakok halálát hozná, ha be-
vezetnék a fert, ugyanis senki se fizet-
ne ilyen sokat egy nehezen pénzre 
váltható diplomáért - magyarázta Kis 
Katalin. A történelem és ukrán szakos 
lány a második szakja miatt költségté-
rítéses, vagyis máris tandíjat fizet. 
Szerinte nincs szükség a ferre, ugyan-
akkor nagy baj, hogy az állam nem 
kíván többet költeni a felsőoktatásra. 

- Egyetértek a tandíjjal, de nem ab-
ban a formájában, amit javasoltak, 
ezért igennel voksoltam - jelentette ki 
Bérezi Gergő. A másodéves, magyar 
szakos diák egy angliaihoz hasonló 
formát fogadna el, vagyis a tandíjért 
„cserébe" a diplomásnak ajánljon föl 
állást a kormány. „Szaktársa", Széli 

Judit nemmel szavazott, részben a 
költségtérítésesekkel való szolidaritás-
ból, részben azért, hogy azok marad-
janak egyetemisták, akik tényleg mi-
nőségi diplomát szeretnének. 

- A vizitdíj és a kórházi napidíj jól 

jönne az egészségügynek, de a tandíj 
egyáltalán nem hiányzik az otthoni 
költségvetésnek, mert a húgom jövőre 
kezdi az egyetemet. Három igennel vok-
soltam - magyarázta Csorba Zsófia. A 
negyedéves medikával ellentétes a me-
dikus Bari Gábor véleménye, aki nem 
ment el voksolni, mert szerinte ez a re-
ferendum csak egy nagyon drága köz-
vélemény-kutatás. 

Sikerként könyveli el Polgár Zsuzsa, a 
BTK HÖK-elnöke, hogy a fer tervezett for-
máját a népszavazás eltörölte, ugyanak-
kor számít a diák szociális helyzetére és 
tanulmányi előmenetelére egyformán ér-
zékeny tandíj bevezetésére. 

2 J N E M T É T E L . - N e m érinli az SZTE idei, 62 milliárd forintos költségvetését a n é p s z a -
vazási eredmény. Bár előzetes számításaink szerint idén ősszel 180 millió forint b e -
vételt jelentett v o l n a a fer bevezetése, de n e m számítottunk rá, mivel n e m volt e g y -
értelmű politikai döntés a tandíjról - nyilatkozta l a p u n k n a k Szabó Gábor, a z SZTE 
rektora. A vizitdíj és kórházi napidíj 300 milliójából fejlesztettünk, de e forrással 
sem s z á m o l t u n k m i n t biztos költségvetési tétellel. Tudomásul veszem a n é p s z a v a -
zás eredményét, és v á r o m , hogy következményeiről hogyan határoz a parlament. 

8 3 A NŐVÉREK BÁNHATJÁK. Az októ-
berben megkezdődött integráció 
óta havonta 22 milliós bevétele volt 
a kórházi napidíjból és a vizitdíjból 
a szegedi klinikai k ö z p o n t n a k . M i -
vel ez az intézmény nagyjából 18 
milliárdos O E P - f i n a n s z í r o z á s á h o z 
képest elenyésző összeg, a kétféle 
díj eltörlése nem befolyásolja k o -
m o l y a b b a n a m ű k ö d é s t . Pál Attila, 
a klinikai k ö z p o n t elnöke korábban 
úgy nyilatkozott: a beszedett d í j a -
kat összegyűjtötték, és az a m ú g y is 
alulfizetett nővérek között osztották 
szét karácsonyi j u t a l o m k é n t . 

A K Ó R H Á Z I G A Z G A T Ó A Z Ö N K O R M Á N Y Z A T T A L EGYEZTETVE HATÁROZOTT 

Vásárhelyen tegnaptól 
nem fizetnek vizitdíjat 

Nem kell vizitdíjat és napidíjat f izetni a vása'rhelyi k ó r h á z b a n tegnap ó t a . E z t 
az igazgató d ö n t ö t t e el, m i u t á n egyeztetett az ö n k o r m á n y z a t t a l . A bejelen-
tés országos visszhangot váltott ki. 

MUNKATÁRSAINKTÓL 
A szociális népszavazás eredményének 
ismeretében Hódmezővásárhelyen teg-
nap már nem szedtek vizitdíjat és napi-
díjat. Erről közleményben tájékoztatta 
a sajtót az Erzsébet-kórház főigazgató-

ja, Kallai Árpád. Döntése előtt egyezte-
tett az önkormányzattal, és a helyható-
ság egyetértésével határozott az azon-
nali megszüntetésről. A kórház hiányzó 
bevételeit mindig állta a város. 

- örül tem az ország, és különösen 

Vásárhely aktivitásának és a szavazás 
végeredményének, amely a többség 
gondolkodásmódját tükrözi - mondta 
a főigazgató. - Ezt az akaratot tisztelet-
ben tartva hoztam meg döntésemet. 
Egyébként a vizitdíj és a kórházi napi-
díj nem jelent számottevő bevételki-
esést intézményünknek: 2,4 milliár-
dos költségvetésünk talán egy-másfél 
százalékát teszi ki. 

A NÉPSZAVAZÁSI VOKSOKRÓL N E M SZÍVESEN BESZÉLNEK A SZEGEDI E G Y E T E M E N 

Élet a tandíj eltörlése után 
Hiányzik az asszisztens bére 

A pénzről és az elvekről szólt a v a -
sárnapi referendum - vélik a szegedi 
egyetemisták. A megszólított diákok 
közül csak m i n d e n harmadik adta a 
nevét is a tandíjról kialakított v é l e -
ménye mellé. A T i s z a - p a r t i felsőok-
tatási i n t é z m é n y rektora a z t m o n d -
t a : a népszavazási eredmény nem 
érinti érdemben az SZTE költségve-
tését. 

Felelőtlen kijelentés a k o r m á n y ré-
széről, h o g y n e m a d n a k semmit az 
eltörölt vizitdíj helyett , mert enélkül 
összeomlik az alapellátás - véli Szi-
lárd András. A tápéi háziorvos a sok 
adminisztráció és konfliktus miatt 
korábban elítélte a díjbeszedést, de 
enélkül nem t u d asszisztenst f i z e t n i . 

TOMBÁCZ RÓBERT 
Jelzésértékűnek tartja a egészségügyi át-
alakításra vonatkozóan a népszavazás 
kiemelkedő részvételi arányát és ered-
ményeit Szilárd András tápéi háziorvos. 
A szakember a válaszok megoszlásában 
hasonló arányra tippelt. A Szegedi Házi-
orvosok Egyesületének elnöke korábban 
azt mondta lapunknak a vizitdíjjal kap-
csolatban: az adminisztráció és a pénzke-
zelés összességében sok időt vesz el a be-
tegellátástól, illetve a sok nyűg és konf-
liktushelyzet miatt kollégái nem szeretik. 
Azt azonban hozzátette: rá vannak szo-
rulva erre a bevételre. 

- Nem vall felelős kormányra egy 
olyan nyilatkozat, hogy semmiféle mó-
don nem pótolják a vizitdíj eltörlése 
miatti bevételkiesésünket - kommen-
tálta tegnap Szilárd András a szakmi-
niszter és a kormányfő kijelentéseit. Ki-
fejtette: az alkotmány kimondja, hogy 
az állam kötelessége biztosítani az 

SZILÁRD A N D R Á S VIZITDÍJ N É L K Ü L N E M 
T U D A S S Z I S Z T E N S T F I Z E T N I Fotó: Schmidt Andrea 

egészségügyi alapellátást, azaz a házi-
orvosi praxisok működését is. Ehhez 
pedig elengedhetetlen az eddig vizitdíj-
ból származó pluszforrás - ami a házi-
orvosi bevételek nagyjából 25-30 szá-
zalékát adja. Eddig többnyire ebből fi-
zették az asszisztenseket. 

A tápéi háziorvos szerint OEP-finan-
szírozásuk az elmúlt hat év alatt reálér-
tékének nagyjából a felére zuhant, a vi-
zitdíj pedig valójában az elmaradt fi-
nanszírozásemelést pótolta. Van olyan 
kollégája, aki a vizitdíj bevezetése előtt 
már hitelt volt kénytelen felvenni a mű-
ködéshez, s vannak, akik ma is hétvégi 
ügyeleteket vállalnak Angliában, hogy 
az abból származó bevételből tartsák 
életben itteni háziorvosi praxisukat. De 
nem vizitdíjrendszerü pénzbeszedésre, 
hanem korrekt, normális, kiszámítható 
finanszírozásra lenne szükség. Ha nem 
lesz valamilyen kompenzáció a vizitdíj 
helyett, teljesen összeomlik az alapellá-
tás - jelentette ki a Szegedi Háziorvosok 
Egyesületének elnöke. 

Tingatinga 
a Reök-
palotában 
Alapítójáról, Tingatingáról kapta a 
nevét az a tanzániai alkotóközösség, 
amelynek Magyarországon először 
nyílik kiállítása a Reök-palotában -
jelentette be tegnapi sajtótájékozta-
tóján Herczeg Tamás, a Regionális 
összmüvészet i Központ vezetője. A 
fekete-afrikai művészek színes, vib-
ráló, buja világát Sarungi Emőke, a 
kiállítás afrikai származású szegedi 
koordinátora mutat ta be. Nagy Imre 
művészet történész az olajfestmé-
nyek megszületéséről e lmondta , a 
művészek jellegzetesen mindent fes-
tenek, amit lá tnak. Ezért precízen ré-
tegenként felvisznek minden részle-
tet, még azt is, amit az előtérben lát-
ható madarak , növények később el-
takarnak. Az összeállítás péntektől 
tekinthető meg. 

KET SZEGEDI RADI0 IS Ü N N E P E L A H E T E N 

Három éve sugároznak műsort a helyi adók 
Két szegedi közösségi rádió ünnepli harmadik születésnapját ezen a héten: a 
Rádió Ml és a r a d i o e . h u . A z alapítókkal és aktív rádiósokkal beszélgettünk -
a szerelem szó f o l y t o n előkerült . 

GONDA ZSUZSANNA 
- Mi hiányzott az éterből három évvel 
ezelőtt? - kérdeztük Nagy Gábort, a 
szegedi Rádió MI egyik alapítóját, az 
ITT Szeged Egyesület elnökét. Gábor 
kihagyta a olcsó poént (MI hiányoz-
tunk), és közölte: az a zene, amely 
nem követi a mainstream trendet, és 
az a megszólalási mód, ahogyan egy 
adott téma iránt érdeklődő, tájékozott, 
hozzáértő emberek beszélnek. 

- Mi tartja életben most? - faggattuk 
a műsorvezetőket, akik szerint első-
sorban a szerelem. - A közszolgálati-
ság másik irányát próbáljuk bemutat-
ni, az érdekesen közszolgálati vonalat 
helyezzük előtérbe - jellemezte önma-
gukat Szőke-Tóth Ágnes (Ágo), aki a 

Különvéleményt vezeti. - Nálunk senki 
nem akar többnek látszani annál, ami 
- tette hozzá Medvegy Gábor, a Reggel 
Délen című műsor egyik „gazdája". 

A rádió körül mintegy huszonöt em-
ber dolgozik, fizetést nem kapnak, sőt 
saját zsebből járulnak hozzá a működé-
si költségekhez. Ágnes szerint a függet-
lenségük, a szabadságuk érdekében 
döntöttek így, hiszen semmiféle „fel-
sőbb hatalmat" nem akarnak maguk 

fölé, és elköteleződni sem szeretnének. 
De nem csak magukból élnek: pályáz-
nak, kapnak felajánlásokat és adó egy 
százalékot. Az SZTE Médiatudományi 
Tanszékkel a rádió a kezdetek óta 
együttműködik, például közösen pá-
lyáznak, és lehetőséget adnak a kom-
munikáció szakos hallgatóknak, hogy 
kipróbálják magukat a bölcsészkar 
épületében lévő stúdióban. A rádió az 
FM 89,9-en és interneten is hallgatható. 

A másik születésnapos, a radioe.hu 
csak a világhálón él. Nem is gondol-
kodtak FM-ben a kezdetekkor sem. Az 
induláskor Csík Gergely szerint az ve-

E 3 Születésnapi bulik 
A Rádió Ml három napig ü n n e p e l : pénteken a Fészek klubban koncertekkel és 
D J - k k e l , s z o m b a t o n a Grand Caféban a rádió alapítóival, műsorvezetőivel, 
lemezlovasaival, vasárnap sporttal az SZTE S p o r t k ö z p o n t b a n . A radioe.hu 
pénteken mulat a J A T E - k l u b b a n , ők is koncerttel és DJ-kkel készülnek. 

zérelte az alapítókat, hogy teret adja-
nak azoknak a tehetséges egyetemista 
zenészeknek, zenekaroknak, DJ-knek, 
akik nem kapnak megfelelő felületet. 
A radioe.hu-val egyszerre alakult a 
Kultimedia Alapítvány, amely most is 
üzemelteti a rádiót, de közben más 
„gyermekei" is vannak, például egy 
online hírügynökség. Az alapítvány 
több rádióval kapcsolatban áll, ezek 
leghallgatottabb műsorai a radioe.hu 
oldalon elérhetők. Az e-nek körülbe-
lül 20-23 munkatársa van, ők - akár-
csak az alapítvány többi médiumánál 
- az általuk hozott bevételt magukra 
költhetik. Jellemzően eszközt fejleszte-
nek. Fontos bevételi forrás náluk is a 
pályázati pénz, és az adó egyszázalék, 
de ők nem irtóznak a hirdetésektől 
sem. A műsorokat a Móra-kollégium-
ban készítik körülbelül havi tízezer 
hallgatónak. 

E Z A V Á S Á R H E L Y I B E T E G M A R N E M F I Z E T N A P I D Í J A T F o t ó : Tésik Attila 


